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Van de bestuurstafel 
 Allereerst: 

Alle imkers moeten zich voor 1 januari laten 

registreren en aangeven hoeveel 

(wintertelling) het aantal bijenkasten is dat 

hij/zij in eigendom heeft en waar deze staan. 

Deze registratie moet digitaal worden 

gedaan bij de Rijksdienst voor ondernemend 

Nederland (RVO). De site zelf wijst te weg 

hoe dit te doen. 

Nog even ter herinnering: reeds jaren 

geleden heeft de EU besloten dat, omwille 

van gezondheidsredenen, in alle Europese 

landen het aantal bijenvolken moet worden 

geregistreerd. Veel landen in de EU hebben 

deze verplichting al ingevoerd. Nederland 

liep duidelijk achter, maar heeft deze 

verplichting nu geregeld. De opgeslagen 

gegevens mogen alleen gebruikt worden bij 

het uitbreken van ziekten onder bijenvolken 

en niet om andere reden door wie dan ook. 

 

Een ander verhaal is dat de gemeente zelf 

onderzoek doet naar de biotoop in de eigen 

gemeente en eigenlijk ook daar een 

registratie wil. Het rapport van het 

kenniscentrum EIS en de daarop 

gebaseerde beleidsvoornemens van de 

gemeente Arnhem waarover ik in oktober al  

vertelde, heeft een vervolg gehad in een 

bespreking in de gemeenteraad van de 

gemeente. Het bestuur had een  

commentaar hierop aan een aantal 

gemeenteraadsleden toegestuurd. Met 

name de onmogelijkheid voor onze 

vereniging om een inspanningsverplichting 

op zich te nemen om ervoor te zorgen dat er 

in de toekomst in de hele gemeente niet 

meer dan 150 bijenkasten zouden staan.   

Dat dit een “mission impossible” was 

hebben we ook uitvoerig besproken in de  

bijeenkomst op 15 oktober jl. met 

geïnteresseerde leden. 

De gemeenteraad was het eens met deze 

stellingname van ons en de betreffende 

passage is geschrapt in de 

beleidsvoornemens .Bovendien werd door 

raadsleden gepleit voor een gelijkwaardig 

respect voor zowel honingbijen als de wilde 

bij. De passage dat op de gemeentegrond 

niet meer dan 64 kasten mogen worden 

geplaatst geeft onze leden voldoende 

ruimte. 

Het bestuur heeft dan ook aan de gemeente 

laten weten nu graag te willen meewerken 

aan de opstelling van een convenant tussen 

de gemeente en een aantal andere 

organisaties die werken aan de verbetering 

van de biotoop. 

 Daarin kunnen de vele andere goede 

beleidsvoornemens van de gemeente 

worden opgenomen waar we graag aan 

willen meedoen. 

Ook hebben we gevraagd om veel aandacht 

voor de bestrijding van de Aziatische 

hoornaar. Binnen het bestuur heeft Herre 

Rost van Tonningen vooral ook in de 

Stichting Vitale Biotopen hiervoor aandacht, 

waarbij een belangrijke vraag is hoe het 

opsporen en bestrijden zo goed mogelijk 

gestructureerd kan worden. 

Wat betreft de gemeente Rheden en het EIS 

rapport over de Rozendaalse hei is het 

gesprek nog gaande maar veel hoop op een 

andere visie van de gemeente is er (nog) 

niet. 
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Tot spijt van het bestuur heeft een groot 

aantal leden van onze 

drachtplantencommissie besloten om niet 

verder hieraan deel te nemen. Uiteraard 

past hier een woord van veel dank voor de 

werkzaamheden die zij in de afgelopen jaren 

hebben verricht en in het bijzonder aan Lotty 

voor het elk jaar weer organiseren van de 

NLdoet projecten. 

Het bestuur is in overleg met de Stichting 

Vitale Biotopen om te bezien of er 

gezamenlijk kan worden opgetrokken bij 

verbetering van de biotoop waaronder 

uiteraard de zorg voor voldoende 

drachtplanten in de natuur. 

Inmiddels zijn de bijen ingewinterd en is het 

seizoen van lezingen weer begonnen.  

Op 28 september jl. zijn in Angerenstein 

letterlijk de bordjes verhangen door oud-

wethouder van Arnhem, Margreet van 

Gastel en de stal heet nu “Stal Radstake”.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Elders in dit blad een meer uitvoerig bericht. 

Op 7 november jl. was er lezing van Margriet 

Mantingh over insecticiden. Een erg 

boeiend, maar toch ook verontrustend 

verhaal over gewasbeschermingsmiddelen 

en pesticiden.  

Een uitgebreide samenvatting is te lezen op 

de pagina’s van Stichting Vitale Biotopen. 

Op 2 december jl. was er de jaarlijkse 

stamppotmaaltijd met rond de 60 

deelnemers. Wethouder Ronald ter Hoeven 

reikte weer de diploma’s uit aan de 

cursisten, het eten was goed verzorgd en het 

was (zoals gebruikelijk) erg gezellig. 

Het programma voor 2025 begint op 16 

januari met een lezing door Jan Leusink 

(locatie Nieuw Schoonoord Velp) en op 27 

februari volgt de Algemene 

Ledenvergadering 

Tenslotte rest het bestuur u allen goede 

feestdagen, een goed uiteinde van het jaar 

en een voorspoedig 2025 toe te wensen. 

 

Paula Swenker 

 

 

  

 



Peter Paardekooper D’r Bij
Imker en een Heer van stand 

Naam: Peter Paardekooper  (77 jaar) 

 

Getrouwd, deze maand 50 jaar met Liesbeth 

(libelle) 

 

2 kinderen, 2 pleegkinderen en 2 

kleinkinderen 

 

Woont in Rijkerswoerd 

 

Gepensioneerd kabinetschef bij de 

gemeentelijke overheid 

We wonen bijna bij elkaar om de hoek, toch 

kennen we elkaar niet. Peter reageert 

verbaasd als ik hem vertel dat hij 25 jaar lid 

is, de reden dat ik hem vandaag interview. 

Hij schreef ooit in ‘De Bijenstal’ over zijn 

manier van imkeren onder rubriek ‘De Pijp’, 

waarbij leden elkaar de beurt om hun 

verhaal te schrijven doorgaven. Ook heeft hij 

enkele malen een artikeltje geschreven, hij 

noemt het magisch realistische verhaaltjes. 

Hij vindt het leuk om ‘t nog even weer erbij 

te pakken, ‘De ontgroening van een jonge 

imker’, elders in het blad publiceren we het 

nog een keer onder ‘Historie’. 

Peter had een stukje bos in Brabant en 

ontmoette daar een buurman die imker was. 

Hij kocht een boek over bijenhouden. Toen 

het afdakje in het bos klaar was, zorgde de 

buurman voor 2 bijenvolken, vanuit de 

overtuiging dat je het eerste volkje moet 

krijgen. Eén volk bleef in het bos, de ander 

ging mee naar huis. Peter heeft later binnen 

de vereniging vaak beginnende imkers aan 

een volkje geholpen. Hij werd in 1999 lid van 

de vereniging in Arnhem en kreeg een 

mentor toegewezen. Zijn zes kasten staan 

bij zijn huis, aan de rand van Rijkerswoerd. 

Hij houdt het liefst geschepte of verkregen 

volkjes, een gekocht Buckfast volkje 

zwermde eens na een paar uur de kast uit! 

Hij heeft een grote tuin, die sterk schuin 

afloopt naar de wetering achter zijn woning. 
Een prima plekje voor de bijen. Binnen onze 

vereniging is hij 2 jaar secretaris geweest 

van het regio overleg. Enkele jaren geleden 

deed hij mee aan een onderzoek vanuit de 

Wageningen Universiteit naar nectar-

concurrentie op Koningsheide.  Hij moest 

stuifmeel opvangen en verzenden naar 

Wageningen.  

 

Hij stak er veel energie in, uiteindelijk bleek 

de universiteit geen tijd te hebben de 

onderzoeksresultaten uit te werken en er 

een conclusie aan te verbinden. Jammer! 

Nog steeds heeft hij een presentatie paraat 

over de bijen. Hij vindt het fantastisch om er 

verhaaltjes over de vertellen; eitjes van 

bijtjes of abortus op prinsessen (wegsnijden 

van doppen), de bruidsvlucht, zijn 

toehoorders vindt hij bij de Rotary club, de 

Stadslandbouw of in de buurt. 



afloopt naar de wetering achter zijn woning. 

In het jaar 2005 vond een ingrijpende 

gebeurtenis plaats in het leven van Peter en 

zijn gezin. Zijn vrouw Liesbeth, die hij vanaf 

hun ontmoeting Libelle noemt, brak haar 

nek bij een sprongetje op de trampoline en 

liep een dwarslaesie op. Hun leven stond op 

de kop en samen moesten ze hier een weg 

in vinden. Zij verbleef maanden in het 

revalidatiecentrum, in huis kwamen 

aanpassingen en ik ben onder de indruk van 

de creativiteit en het doorzettingsvermogen 

van dit stel. Peter werd mantelzorger, maar 

Liesbeth heeft met veel oefening en geduld 

veel zelfstandigheid terug gepakt. Peter 

vertelt dat hij in 2005 vervroegd met 

pensioen zou gaan, alsof het zo moest zijn. 

Zijn bijenvolken waren aan het eind van dat 

jaar verdwenen, alsof ze ook de rouw en het 

verlies aanvoelden. Het jaar daarop vloog er 

een zwerm in de lege kast en kon de imker 

weer voort! 

Ik krijg een rondleiding door het huis, dat 

een enorme oppervlakte kent op de begane 

grond, door de aanpassingen is het 

toegankelijk voor de rolstoel van Liesbeth. In 

de tuin kunnen ze bijvoorbeeld samen aan 

het water zitten, doordat de rolstoel aan een 

lier bevestigd is. Daarmee kan de afdaling 

veilig worden genomen. Het stel houdt van 

golfen, ze zagen een powergolf wagen, een 

aangepaste golfkar op dikke banden.  

Een jaar lang gingen ze wekelijks in Breda 

oefenen, waarna ze zelf deze powergolf 

aanschaften en Liesbeth als een ware 

powervrouw slagen kan halen van ruim 70 

meter! 

 

Peter heeft een ruime belangstelling, zo 

schrijft hij graag. Hij is Bommelfan, heeft 

alles verzameld van Olivier B. Bommel, is lid 

van Toondertijd, de Marten Toonder 

Verzamelaars Club. Dan roept Liesbeth 

vanuit de keuken dat hij het nog niet over 

zijn treinen heeft gehad.  

 

 

Hij heeft op zolder ongeveer 100 meter 

spoor liggen, 15 Märklin treinen en zelfs de 

achtertuinen van de huisjes zijn aangelegd. 

Er is ook een miniatuur bijenstalletje te 

vinden. Vanaf de middelbare school is dit 

zijn grote hobby. In de zomer ben ik bezig 

met de bijen, in de winter met de treinen, 

vertelt  hij.  

Als ik vertrek laat hij nog even de miniatuur 

potjes honing zien, met een schattig 

etiketje; een groene Citroën eend, met een 

bruidspaar uit 1974! Een presentje voor de 

gasten van hun gouden huwelijksfeest!  

 

Edith Peters 

 

 

 



DDee  oonnttggrrooeenniinngg  vvaann  eeeenn  jjoonnggee  iimmkkeerr  

Een historische anekdote 

 

“Als ge me even helpt… “ zei Bernard Das, 

en ging me voor naar de zolder. 

Daar stonden wat dozen. Allemaal vol met 

honingpotten.  

“De oogst van deze zomer?” vroeg ik.  

“Ja, en ook nog wat van vorig jaar. Maar toen 

was ze nog niet rijp, en daar krijg je geen 

goede honing van”. 

Een paar dozen stonden apart en beiden 

namen we er een mee naar beneden. 

In de bijenstal van Bernard openden we de 

dozen. De meeste potten bevatten 

versuikerde honing die zowat de pot uit 

barstte. Bij het openschroeven van de dop 

was duidelijk het ontsnappen van lucht te 

horen. De deksels stonden bol van de 

spanning.  

“De honing is aan het gisten”, legde Bernard 

uit. “Niet meer verkoopbaar zo”. 

Bernard haalde de deksels van een paar 

bijenkasten af, en verwijderde de 

suikerbakjes die daar stonden. Hij liet het 

smalle gaatje in het stukje tapijt dat boven 

op de ramen van de broedkamers lag open 

en zette in elke kast twee open potten met 

de versuikerde, gistende honing.  

“Zo, nu geef ik de honing aan de bijen terug. 

Kunnen ze gebruiken voor het inwinteren. 

Het bespaart mij weer wat kilos suiker”. 

Bernard en ik verdeelden alle potten die we 

hadden meegenomen over de 12 kasten in 

de bijenstal. Per kast plaatsten we één of 

twee gistende potten. Enkele potten waren 

niet aan het gisten. Die zetten we apart, 

zodat we ze weer mee terug konden nemen. 

Terwijl we bezig waren stapten een paar 

mensen het erf van Bernard op. Voorzichtig 

en duidelijk onwennig liepen ze in een boog 

op de Bijenstal toe. 

“Ja, wat’ist?” riep Bernard ze vragend toe. 

“Kunnen we bij u honing kopen?” 

“Jawel, kom maar hier!” 

“Is het niet gevaarlijk?” 

“Nee, nee” antwoordde Bernard en 

gebaarde hoe de gasten konden lopen, 

zodat ze achter de kasten uit kwamen. “We 

staan hier achter de bijen en in het donker 

van de stal. Hier komen de bijen niet”, 

stelde hij hen gerust. 

“Ge wilt honig kopen hè?” De bezoekers 

knikten. “Weet ge hoe de bijen die honing 

maken?” 

Zonder op een antwoord te wachten en 

terwijl hij mij een dikke knipoog gaf, haalde 

hij voorzichtig een deksel van één van zijn 

bijenkasten af. Daar stonden de twee potjes 

honing die we er samen nauwelijks vijf 

minuten eerder hadden neergezet. Om de 

potjes heen, tegen de wand en ook erboven 

op verdrongen zich reeds vele bijen, 

aangetrokken door de zoete geuren van de 

honing. 

“Kijk, zo gaat dat”, legde Bernard uit. “De 

bijen brengen de honing naar de pot”. 

Zonder er nog veel bij te zeggen, plaatste hij 

het deksel weer voorzichtig op de kast. “En 

als de potjes vol zijn, hoef ik ze er maar uit te 

halen en te verkopen”. Hij wees naar de 

potten met goede honing die we apart 

hadden gezet. “Daarom is het ook niet duur. 

Vijf gulden per pot, dat is de prijs”. 

Met open mond hadden de gasten de uitleg 

van Bernard aangehoord. “Oh, gaat dat zo?” 

was alles wat ze zeiden. Ze betaalden een 

tientje en kregen twee potten mee. Terwijl 

ze wegliepen hoorden we ze praten over het 

vernuft van de honingbij. 

Zwijgend had ik de show van Bernard 

gadegeslagen, terwijl ik met moeite mijn 

gezicht in een plooi hield. Onwillekeurig 

moest ik terugdenken aan mijn eerste 

vakantiebaantje bij Vroom & Dreesman in 



Den Haag. Daar werd op een dag één van de 

vakantiekrachten het hele warenhuis 

rondgestuurd, op zoek naar het “Roze Lift 

vet”. En later toen ik bij de Marine was, was 

ik er getuige van hoe de jongste matroos 

werd opgedragen om een meter Waterlijn 

voor de bootsman op te halen. Het hele 

schip speelde het spel mee. “Een meter 

waterlijn? Ach nee,  die heb ik geloof ik in 

het kabelgat zien liggen. Oh, ben je daar al 

geweest, nu, dan was het vast in de 

machinekamer”. En zo was er ook een 

nieuweling die twee uur lang voor op de 

boeg van het schip met helm op, 

reddingsvest om en een lange pikhaak in de 

hand stond te wachten tot we bij de 

“Postboei” zouden arriveren, om daar de 

zak met post vanaf te plukken. 

Allemaal onzin, waarmee nieuwelingen op 

een enorme manier bij de neus genomen 

werden, en voor alle omstanders een 

enorme bron van vermaak en dagenlange 

napret. 

Toen de gasten de bijenstal van Bernard 

verlaten hadden en uit het zicht verdwenen 

waren barstten we beiden in luid gelach uit.  

“Jij bent je roeping misgelopen”, 

complimenteerde ik Bernard. “Je had 

toneelspeler moeten worden”. 

Bernard wuifde het compliment weg, 

“Imkeren is een veel mooiere dagvulling”. 

We gingen over tot de orde van de dag, dat 

was: mijn instructie die ertoe moest leiden 

dat ik in het voorjaar een bijenvolk van 

Bernard zou krijgen. Hij informeerde hoe het 

stond met de bouwwerkzaamheden van 

mijn bijenstal, waarna hij een lang verhaal 

hield over de wijze waarop de bijen de 

winter doorkomen. En daarna legde hij uit 

hoe volken zich splitsen en gaan zwermen. 

Vol belangstelling luisterde ik toe, totdat 

Bernard vertelde over tuters en kwakers. 

Jonge koninginnen die nog in de dop zitten 

en vreemde geluiden maken, waarop de 

oude koningin vertrekt. 

 

 

Toen Bernard zover was gekomen met zijn 

verhaal barstte ik in lachen uit.  

“Ja, ja, Bernard. Ik zei het al: je had 

toneelspeler moeten worden. Maar dit 

verhaal geloof ik niet. Neem jij maar iemand 

anders in de maling, maar bij mij lukt dat 

niet”. Ik gaf hem een klap op de schouder. 

“Het is genoeg geweest voor vandaag, ik 

kom volgende week wel weer eens terug”.  

“Maar …..” sputterde Bernard tegen, maar 

ik viel hem in de reden: “Het is goed 

Bernard, tuters en kwakers, ja, ja, dat geloof 

ik niet. Tot een volgende keer, als je in een 

serieuzere bui bent. Tot ziens”, en luid 

lachend liep ik zijn terrein af.  

Bernard stond er een beetje beteuterd bij. 

 

P. Paardekooper 



Stal  Radstake  
Op zaterdag 28 september vond tijdens de 

laatste Bijpraatochtend van het seizoen de 

wisseling van naam van de stal op 

Angerenstein plaats. 

 

 Deze bijenstal, gebouwd in 2013, kreeg toen 

de naam VAN GASTELHOF omdat Margreet 

van Gastel destijds als wethouder van de 

gemeente Arnhem geijverd had voor het 

verkrijgen van de vergunning voor herbouw. 

De reeds langer bestaande stal werd 

oorspronkelijk gebruikt door de toen nog 

bestaande imkervereniging Arnhem. 

Ter herinnering aan Herman Radstake, die 

met zijn crew het beheer over de stal had en 

jarenlang met onderwijs in zijn portefeuille 

in het bestuur ook in deze stal de 

basiscursus verzorgde, werd als blijk van 

waardering voor zijn inzet voor onze 

vereniging, en met instemming van Margreet 

van Gastel de naam van de stal veranderd in 

Stal Radstake.  

 

 

 

De wissel van naambord werd zelfs 

uitgevoerd door Margreet, waarbij zij liet 

weten met hoeveel genoegen zij de 

vereniging had geadviseerd en nu graag aan 

deze wisseling van naam wilde meewerken. 

 

Daarna overhandigde Arthur Ohm, ten tijde 

van de herbouw voorzitter van onze 

vereniging, de maquette van de door 

architecten Spel&Spel ontworpen stal aan 

Pala Swenker de huidige voorzitter.

 

 



        

Bijen in de Kunst
Het was op 15 oktober jl. dat Het Kleedje werd 

geëxposeerd in de Sint Walburgiskerk in Zutphen. 

Het Kleedje? Ja dit is de naam van het kunstwerk 

dat van 1953 tot 1959 werd ontworpen door Albert 

Daan en geborduurd door zijn vrouw Tiets Daan-

Stiemens. 

Met een lengte van 28 meter, 45 cm breed, 

weergevend de ontwikkelingsgeschiedenis van het 

leven op aarde vanaf de Oerknal en leidend naar 

het Menselijk Denken later. 

 

 

 

Van evolutie naar primitieve culturen op weg naar 

beschaving. Via Renaissance en Verlichting.  

Het was in deze laatste periode (18e eeuw) dat de 

Rotterdams/Engelse arts en filosoof Bernard 
Mandeville zo’n 300 jaar geleden de Fabel van de 

Bijen schreef. Zijn opvatting daarbij leverde destijds 
veel kritiek op. Wat houdt de fabel in?  

Mandeville gebruikte de metafoor van de bijenkorf 

om de relatie tussen welvaart en moraal aan te 

tonen. Zoals het in de menselijke maatschappij, 

naar zijn idee, ook gaat.  Eerlijkheid duurt het kortst 

is zijn devies. 

 

 

De ondeugd draagt bij aan het algemeen welvaren. 

De hebzucht van bijen zorgt voor heerlijke honing; 

als bijen hun egoïsme opgeven en zich wijden aan 

het welzijn van de medebij, ontstaat chaos en 

armoe.  

De maatschappij draait niet op deugd of 

menslievendheid. In tegendeel: het eigenbelang 

van haar inwoners is de drijvende kracht, want 

ondeugden als hebzucht, eigenliefde, hang naar 

weelde zorgen voor productie en werk.  

Geld moet rollen en matigheid betekent dood in de 

pot. Uit dossier Bernard Mandeville (1670-1733) op 

site Koninklijke Bibliotheek. 

Bijgaande foto’s zijn van het Kleedje. Die met de 
bijen  bijenkorf wijst op de in die tijd geschreven 

Fabel van de Bijen.  

 

 Marcel Simon.  
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Op 2 December was het weer tijd voor 

de jaarlijkse inwinteringsmaaltijd. Dit 

jaar telde een record aantal 

aanmeldingen. Of men nu komt voor de 

gezelligheid, de kennismaking met de 

nieuwe imkers of het stampottenbuffet 

laat ik aan de lezer over. 

 

Zoals gebruikelijk werden we ontvangen 

met een glaasje glühwein en zocht 

iedereen een plekje aan een van de 

feestelijk gedekte tafels. 

                                                

 
 

Na een korte inleiding door voorzitter 

Paula kreeg wethouder Ronald ter 

Hoeven het woord. Hij memoreerde de 

succesvolle samenwerking tussen 

gemeente en vereniging en hoopt deze 

de komende jaren voort te zetten. Toen 

was het tijd om de diploma’s uit te 

reiken aan de geslaagden. Samen met 

de zeer gewilde imkerkalender en 

voorzien van een persoonlijke noot.  

 

Duidelijk is dat de nieuwe generatie 

imkers het experiment niet schuwt. Zo 

heeft Marielle een Warré bijenkast, maar  

 

 

 

haar eerste zwerm was nog niet 

enthousiast en sloeg weer op de vlucht.    

 

 

Theo-Pieter imkert met een Golz kast; 

slechts één bak dus veel minder tillen, 

maar wel heel breed waardoor een volk 

toch niet zo snel gaat zwermen. Bianca 

was samen met haar collega Karin op 

cursus. Hun Flow Hive bijenkast staat 

op het werk in Duiven.  

Myrthe leeft sinds de cursus op een roze 

wolk. Al haar materiaal is roze en dan 

haalde ze ook nog een 10 voor het 

theorie-examen. Net als Renzo die 

vlakbij de verenigingsstal op Heuven 

woont en in het bezit is van een 

moderne slingerruimte die hij graag 

deelt. Todd uit Texas heeft in Nederland 

niets te vrezen van Killer Bees, maar 

imkert met rustige Buckfast bijen. 

Wouter is druk met zijn eigen bedrijf en 

in dat verband ook ervaren met het 

inzetten van andere insecten zoals 

hommels en sluipwespen in de teelt van 

gewassen. 

 

 

 

 

 



 

 Anton is brandweerman, altijd handig 

als er een melding komt van een zwerm 

hoog in de boom. Zo heeft hij een 

vogelhuisje met boomhommels  

verplaatst naar de achtertuin van zijn 

ouders. 

Burcu was de hele cursus niet gestoken, 

maar op het allerlaatste moment, 

tijdens het inhalen van het 

praktijkexamen, zaten er meerdere bijen 

in haar pak. Toch heeft ze het examen 

afgemaakt en ze is met glans geslaagd! 

Na de uitreiking was het tijd voor 

stamppot en bijpraten. Net als de bijen 

gaan de imkers voldaan de winter in. 

 

Dank aan het bestuur voor de perfect 

georganiseerde en gezellige avond! 

 

Astrid 
 



  
SScchhoooonnmmaaaakkaaccttiiee  iinn  eenn  oomm  SSiimmoonnvveessttee 
 

Met acht opgewekte leden was het 6 

november een goed geoliede actie. 

Uiteraard eerst koffie met stroopwafels, 

instructies overbodig. 

 

Als van zelf gingen sommigen, de 

natuurliefhebbers, aan de slag voor de 

buitenboel. Klaas was al, zittend op een 

soort wagentje/grasmaaier begonnen het 

gras te maaien. De heg voor de stal werd 

door Wil gesnoeid, het ruim gevallen blad 

werd geharkt, maar vooral weggeblazen,  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

het donderend gebrul van twee bladblazers 

van Erwin en Vincent (met Jacky’s 

bladblazer) tot ver in de omtrek hoorbaar.  

Nog net op tijd werden de vliegopeningen 

gesloten. Het dak inclusief goot werd 

ontdaan van blad en takken. 

Intussen waren de huishoudelijke hulpen 

het binnenwerk aan het schonen, uiteraard 

nadat het hele interieur naar buiten was 

geplaatst.   



 

 

 

 

 

Er waren plannen om de vloerbedekking van 

stucloper te gaan vervangen door zeil, maar 

deskundige Rieks raadde aan om dat bij 

aangenamere temperatuur te doen. Zeil is 

dan beter te verwerken. Uitstel dus 

Maar het keukenblok van binnen en van 

buiten werd onder handen genomenn. 

Plafond en wanden van spinnenwebben 

ontdaan. Marcel, Martijn en Jacky deden 

hun best om weer door de ramen te kunnen 

kijken. En tenslotte de vloer, onherkenbaar 

daarna! 

Dank voor alle hulp! 

 

Marcel 

 

 

 

 

 

 

 

 



  
HHeett  vveerrhhuuiizzeenn  vvaann  eeeenn  ppaaaarr  bbiijjeennvvoollkkeenn::  eeeenn  hheelllleettoocchhtt  
 

Er moesten 2 bijenkasten verplaatst worden 

van Angerenstein naar Wageningen. En daar 

kon ik wel wat hulp bij gebruiken. “Gezellig, 

bijtjes verhuizen“ was het enthousiaste 

antwoord van Henk op mijn vraag of hij wilde 

helpen. 

 

Een dag en tijdstip afgesproken en zo was ik de 

avond daarvoor de kasten aan het sluiten. In 

het pikkedonker. Dat was niet de bedoeling, 

maar in Angerenstein was het donkerder dan 

op straat. Om op alles voorbereid te zijn, had ik 

thuis mijn bijenpak al aan gedaan.  

Vliegplanken omhoog, even ducktape en 

morgen een extra spankoord erom heen, zo 

gezegd, zo gedaan. Nou ja, zo gedaan, 

ducktape en handschoenen gaat niet goed 

samen. Dus dat was het nodige gerommel. 

Maar goed, uiteindelijk lukte het bij het licht 

van een fietslampje.  

 

De volgende morgen vroeg zaten er echter toch 

bijen op een kast, net boven het tape, zelfs 

bijen met stuifmeelklompjes. Pot-jan-dosie, 

dat was niet de bedoeling. 

Ik had met de tape dus niet alles goed af 

kunnen plakken. Tape erbij doen? Weet je wat; 

ik pak een kastdoek, die kan ik er mooi tussen 

proppen en dan nog een raam erbij, tape erom 

heen. Ik zag eerlijk gezegd niet waar de bijen 

vandaan kwamen, maar de boel was goed 

dicht. Inmiddels was Henk gekomen en gingen 

we met de kasten op weg naar Wageningen.  

 

Opeens zie ik Henk een wegvegend gebaar 

maken en ja hoor, er was een bijtje in de auto. 

Waarschijnlijk zat die nog op de kast. Kan 

gebeuren nietwaar? 

Even later krijg ik de schrik van mijn leven, de 

hele achterruit zit vol met bijen. En er komen 

steeds meer bijen bij, de zijruiten zitten vol, er 

is veel gezoem en overal rondvliegende bijen. 

Waar komen die dan vandaan? De kasten zaten 

toch goed dicht getapet? Wij deden snel de 

kappen op, handschoenen aandoen was voor 

mij wat lastig achter het stuur en die vliegende 

punaises wisten die kleine stukjes huid goed te 

vinden, au, au, au.  

 

 

 

Dus Henk hield het stuur vast zodat ik toch de 

handschoenen aan kon doen. 

 

Nu heeft Henk een Engelse kap maar ik zo’n 

grote met een brede rand waarmee je overal 

tegenaan stoot. Ook in de auto en dan zakte 

dat ding over mijn ogen. Dus nu moest Henk 

mijn hoed vasthouden om veilig in Wageningen 

te komen.   

Wat waren wij blij en opgelucht toen wij 

weliswaar geprikt, maar verder heelhuids op de 

plaats van bestemming arriveerden. Auto open, 

bijen eruit, kasten op hun plek en maken dat 

we weg zijn. Wel even gekeken waar die bijen 

nu vandaan kwamen. Zat er een heel klein 

gaatje op de zijkant bij de vliegplank zonder 

tape. Dat was de oorzaak. De bijen ging 

eigenlijk direct de kast weer in dus de koningin 

was niet ontsnapt. 

 

Ik ben benieuwd of Henk wanneer er na de 

winter weer verhuisd moeten worden, weer 

zegt “Gezellig, bijtjes verhuizen”. Of dat hij het 

opeens heel erg druk heeft met allerlei andere 

dingen. 

 

Hierbij enkele tips: 

 Ga niet in het pikkedonker de kasten 

sluiten. Neem dan i.i.g. een zaklamp 

mee; 

 Controleer de volgende dag of alles wel 

goed dichtgemaakt is VOOR je de 

kast(en) in de auto zet; 

 Achterruiten los, dan kunnen Houdini 

bijen naar buiten; 

 En...geloof niet alles wat je leest. Er 

waren wel een paar bijtjes los in de 

auto. De verhuizing is zonder 

problemen verlopen. Maar ik controleer 

de volgende keer wel extra of er niet 

ergens een heel klein gaatje is. 

                                                                                 

  De avonturiers Henk en Marika 

 



Bijen bij Juul op de Jacobiberg en park Klarenbeek 
Vrijdags ga ik graag naar de markt, heerlijk 

op de fiets, een vertrouwde gewoonte. Aan 
het begin van de markt staan de planten- en 
bloemenkramen. Bloemen zijn goedkoop bij 
Angelo en het is daar dan ook altijd druk. 
Hoe meer bossen je koopt hoe goedkoper je 

uit bent dus de kopers (met name vrouwen) 
staan in de rij om hun slag te slaan en lopen 
met de meest uiteenlopende soorten 
bloemen en combinaties trots en voldaan in 
hun armen de markt weer af. Maar is het nog 
wel verantwoord om deze (gekweekte) 
bloemen te kopen? En weten deze kopers 
wel welke soorten gif gebruikt worden in de 
kwekerijen van deze bloemen?  
 

 

 

Al jaren koop ik geen bloemen meer en 
vertel ik familie en vrienden dat ik geen 
bloemen meer wil omdat ik het wel weet. 
Maar dat het zo erg is werd me pas duidelijk 
bij de lezing op 7 november jl. van Margriet 
Mantingh van de PAN Pesticide Action 
Network Netherlands (PAN). Een verslag 
hiervan vind je in de rubriek van de Stichting 
Vitale Biotopen. 
 

 

 

De bewustwording is goed en ook de 
aangeschafte borden van Herre vanuit de 
stichting Vitale Biotopen kan hier een mooie 
bijdrage aan leveren. Ik heb alvast zo’n 
bordje bij de ingang van ons huis geplaatst. 
Want bij mij komen alleen nog maar 

biologische planten in de tuin. Dat was al 
zo, gelukkig maar… En die planten- en 
bloemenkraam op de markt loop ik gauw 
voorbij. 
Juul Hogeling 
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Inzaai Actie’s 
Beste Lezers,  

Hier een bericht van Dorothé, Jackie, Juul en 

Herre. Op 20 november jl. hebben we met de 

gemeente Arnhem een gesprek gehad over 

mogelijke inzaaiacties. Aanwezig vanuit de 

gemeente waren Koen Reckers (toezichthouder 

wijkonderhoud Noordoost Arnhem) en  en 

Rendel van de Veen (landschapsbeheerder 

Noordoost). Vanuit de imkervereniging sloten 

Dorothé en Jackie aan. 

 

Het huidige beleid vanuit de gemeente Arnhem 

is gericht op het herstel van de oorspronkelijke 

inheemse beplanting. T/m 2024 werd er 

afgeplagd of gefreesd, om daarna in te zaaien 

met allerhande bloemenmengsels. Vanaf 2025 

echter wordt er niet meer afgeplagd of gefreesd. 

De verwachting is dat met dit nieuwe 

maaibeleid, twee tot drie keer maaien van het 

gras, na een aantal jaar de natuurlijke bloemrijke 

kruiden weer terugkomen. 

 

Het Arnhemse maaibeleid hanteert drie 

manieren van maaien:  

  1  Een kleinere maaimachine /zitmaaier: zestien 

keer per jaar voor bermen bijvoorbeeld naast 

trottoirs e.d. waar geen hinder van overgroeiende 

gewassen mogen zijn. Met name voor de 

veiligheid. Het maaisel wordt NIET afgevoerd; 

  2 Een grotere maaimachine: twee keer per jaar 

voor kleine, natte oppervlakken; 

  3 Een grotere maaitrekker: een keer per jaar 

voor grote stukken. 

 

De laatste twee methoden kunnen per locatie 

gefaseerd worden toegepast. Met als 

uitgangspunt de inheemse gewassen te 

behouden of te stimuleren terug te komen. De 

twee mannen aan wie dit is toevertrouwd zijn 

een meneer met 20 jaar maait ervaring  

o.a. voor Staatsbosbeheer en een jongere man 

die steeds bedrevener raakt . 

 

 

 

 

 

 

 

De plantsoendienst heeft inmiddels de opdracht 

bladeren zo veel mogelijk onder de struiken 

en/of in de bosjes te blazen in plaats van  

alsmaar af te voeren. Eveneens wordt gekeken 

naar waar snoeiafval kan blijven liggen, altijd 

rekening houdend met veiligheid en het niet 

uitlokken van publieke stortplaatsen. 

 

Koen en Rendel coördineren dit alles met hun 

aannemers. Ze staan altijd open om onze vragen 

te beantwoorden, maar aan het beleid kunnen 

ze niets veranderen want dit komt vanuit de 

gemeenteraad. Met het maaibeleid van andere 

gemeenten zijn ze niet echt bekend. Met 

uitzondering van dat van de gemeente Rheden 

dat erg lijkt op het nieuwe (2025) Arnhemse 

beleid. 

 

Het gevolg van dit nieuwe beleid is dat er geen 

inzaaiacties meer komen op de NLdoet-dagen. 

Hiermee komt de grootste taak van de 

drachtplantencommissie te vervallen.  

 

Ondanks dat de gemeenten niet meer deze 

inzaaiacties mee uit wil voeren gaan Herre, 

Jackie en Juul wel weer binnenkort om tafel om 

de mogelijkheden voor inzaaiacties en/of het  

beplanten van inheemse soorten bijvoorbeeld 

door bewoners of andere betrokkenen te 

realiseren. Zie je zelf nog ergens een plekje waar 

wat extra inheems kan groeien? Leef je vooral 

uit! 

 

Wij hopen jullie lezers weer geïnformeerd te 

hebben met betrekking tot de ontwikkelingen 

van de drachtplantencommissie en willen met 

name Lotty voor haar enorme inzet, maar ook 

alle andere vrijwilligers van de afgelopen jaren 

hartelijk bedanken. 

 

Jullie horen nog van ons!  

Juul, Jackie, Herre en Dorothé (stopt 

helaas met de drachtplantencommissie) 
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DDee  AAzziiaattiisscchhee  hhoooorrnnaaaarr  iinn  oonnzzee  rreeggiioo  

 

De Azia�sche Hoornaar (AH) – een exoot die ruim 
10 jaar geleden in Bordeaux via een fruitcontainer 
in Europa is binnengedrongen – hee� defini�ef 
onze regio Arnhem en omstreken bereikt. 
 
Waarom bestrijden?  
De AH hee� geen lokale vijanden en verspreidt zich 
snel. Kunnen wij de AH vernie�gen? Nee, dat zal 
niet lukken maar beheersen kan wel. En hopelijk 
past de natuur zich dan geleidelijk aan op deze 
exoot. 
De AH consumeert per nest tenminste 70.000 
insecten per jaar, wisselend van samenstelling: 20 
tot 70% honingbijen, solitaire bijen, zweefvliegen 
en andere bestuivers. De imkers kunnen hun 
kasten grotendeels beschermen, waarmee het 
aandeel van honingbijen afneemt en de andere 
toenemen. 
De AH maakt dodelijk slachtoffers in de gebieden 
waarin zij veel voorkomen. Elk jaar begint het 
proces opnieuw: de koningin s�cht een heel klein 
embryo nest, vervolgens wordt een primair nest 
ges�cht in spouwmuren of meestal laag in heggen 
of struiken ter groo�e van een voetbal en daarna 
meestal hoog in de bomen tot 1 m3 groot of soms 
in de grond. Lage primaire nesten en nesten in de 
grond kunnen bij toevallig contact of zelfs 
benadering leiden tot mogelijk dodelijke aanvallen, 
omdat zij elkaar waarschuwen bij gevaar en dan in 
grote getalen aanvallen met lange angels die door 
de meeste kleren heengaan. De Europese hoornaar 
(zie a�eelding) is inheems en vervult een func�e. 
Dus deze met rust laten! 
 
Hoe beheersen wij dan de groei van de AH? 
Er zijn lokpo�en uitgereikt om koninginnen in te 
vangen. Die hebben beperkt gewerkt. Uit het 
aantal waarnemingen van de AH scha�en wij dat er 
ca. 15 nesten in de regio zijn geweest waarvan ca. 
de hel� is gevonden en geruimd. 
Het lokaliseren is meestal �jdrovend. Er wordt een 
AH gemeld (via waarneming.nl) en dan begint het 
proces: een van de vrijwilligers (meestal een imker) 
probeert de AH te vangen en haar te merken met 
een kleur. Dan wordt zij weer losgelaten en hopen 
wij dat ze weer terugkomt.  
De tussen�jd is graadmeter voor de afstand: elke 
minuut tussenpauze is ca. 100 meter afstand. 
Als de afstand te groot is proberen wij met 
lokpo�en de AH te verleiden wat dichterbij te gaan 
snoepen zodat wij het proces opnieuw kunnen 
opze�en en daardoor ook een soort kruisme�ng  
 

krijgen waarmee wij ongeveer kunnen scha�en 
waar het nest is. Als de methode met markering 
nog geen nest oplevert, kunnen wij de 
zendermethode uitvoeren. De AH krijgt een klein 
gps-zendertje om en dan kunnen wij met een 
rich�ngsontvanger vaak vaststellen waar het nest 
is. 
AH krijgt klein gps zendertje om 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
In Velp vonden wij wel de boom, maar niet het 
nest. Ook de bestrijdingsploeg dacht dat zij niet in 
de bewuste boom zaten. Drie weken later (!) werd, 
toen een dele van de bladeren was afgevallen, pas 
vastgesteld dat er toch een AH-nest zat. 
De bestrijdingsploeg in Gelderland mag tot 1 
november de nesten verwijderen. Dat kan met een 
hoogwerker. De losvliegende AH’s worden dan met 
een stofzuiger ingevangen en het nest wordt uit de 
boom gezaagd. Dit wordt vervolgens in een grote 
bak gedaan en die gaat twee dagen in de diepvries. 
Als het nest niet met een hoogwerker bereikbaar 
is, kan tot 35m hoogte gewerkt worden met een 
uitbreidbare holle lans, waarmee diatomeeën-
aarde (bestaande uit kiezelwierskeletjes) in het 
nest wordt gespoten waarmee de AH’s 
gezandstraald worden. Daarna wordt het nest met 
een haak verwijderd. 
Volgend jaar verwachten wij tweemaal zoveel 
nesten te hebben en moeten we proberen 
effec�ever te zijn, eerst met goede selec�eve 
lokvallen koninginnen vangen en later goed 
georganiseerd de primaire nesten proberen te 
vinden. Dit alles in goed overleg met provincie, 
gemeente, imkerverenigingen en vrijwilligers. Dus 
het verzoek aan iedereen om in het voorjaar direct 
te melden als er een AH wordt gezien. 
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De AH verschilt van de Europese Hoornaar doordat 
het achterlijf voornamelijk zwart is met slechts een 
gele streep, maar wel hee� de AH gele poten. 
 
Twee anekdotes 
Wij hadden een training opgezet voor het merken 
van AH’s bij een melding in Arnhem-Zuid.  
Op het moment dat de AH weer werd vrijgelaten 
begonnen wegwerkers ter plaatse weer te werken 
en veel lawaai en stof te produceren. De AH kwam 
niet terug. Twee dagen later hebben wij daar 
opnieuw een AH gemerkt en losgelaten. De  
 

 
 
bewoonster van het pand waar zij telkens in de 
zolder kwamen, keek geïnteresseerd toe en zei 
daarna dat zij dat ook wel kon.  
Wij hebben toen de markeringsspullen bij haar 
achtergelaten. Drie dagen later had die bewoonster 
het nest gevonden.  
Dat bleek een primair nest te zijn en de 

bestrijdingsploeg hoeft toen ook het secundaire 

nest gevonden (dat meestal binnen 60 tot 100 

meter van het primaire nest wordt opgezet en 

met elkaar in contact blijft totdat er geen larven 

meer in het primaire nest zijn). 

In Presikhaaf kwam een secundair AH nest uit 

een boom vallen op een kinderspeelplaats waar 

gelukkig op dat moment geen kinderen waren. 

Alle AH’s gingen terug naar een primair nest vlak 

in de buurt en konden daar veilig geruimd 

worden. 
 
Met hulp van iedereen houden wij de AH 
beheersbaar! 
 
Herre Rost van Tonningen 
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Namens de imkervereniging en de Stichting 

Vitale Biotopen organiseerde Herre Rost van 

Tonningen op 7 november jl. een lezing door 

chemicus Margriet Mantingh van Pesticide 

Action Network Netherlands (PAN). Ook al 

waren er flink wat leden van de vereniging 
aanwezig toch wil ik hierover schrijven omdat dit 

onderwerp voor alle bijenliefhebbers van 

essentieel belang is! 

   

 

 

PAN NL is een stichting die sinds 2020 bestaat 

en als doel heeft het gebruik van schadelijke 

bestrijdingsmiddelen uit te bannen. Dit doen ze  

 

door onderzoek van bodem, vegetatie, groente, 

fruit en tuinplanten. Ze voeren campagnes bij  

tuincentra en vragen om een 

handhavingsverzoek als er signalen zijn van  

bestrijdingsmiddelen die zeer giftig zijn voor de 

biodiversiteit. Verder hebben ze contact met de 

minister van landbouw en de EU.  

Via de wet- en regelgeving proberen zij een 

verbod op schadelijke bestrijdingsmiddelen af te 

dwingen. Dit is een lastig proces omdat er dan 

eerst onderzoek naar de schadelijke efecten 

moet plaatsvinden en de machtige bedrijven die 

deze stofen op de markt brengen, maken vaak  

deel uit van zo’n onderzoek waardoor er geen 

objectief beeld ontstaat. Ook zijn er geen 

richtlijnen om efecten op de biodiversiteit te 

onderzoeken en dit wordt dus niet gedaan. 



 

 

 

Onderzoek bij Meten=Weten laat zien dat 

pesticiden zich veel verder verspreiden dan de    

 

             

akker    waarop ze gespoten woerden, zelfs tot 

diep in de natuur en dat is verontrustend.   

Pesticiden zijn (mede) oorzaak van een 

dramatische afname van insecten en 

achteruitgang van de biodiversiteit.  

Bovendien toont steeds meer onderzoek aan dat 

ze ernstige gezondheidsschade kunnen 

veroorzaken bij mensen en vooral jonge 

kinderen. 

 

Meten=Weten doet aan burgerwetenschap 

gebaseerd op feiten, wetgeving en 

wetenschappelijk onderzoek. De resultaten van 

hun onderzoek gebruiken ze als onderbouwing 

bij rechtszaken, handhavingsverzoeken en 

overleg met overheden. Meten=Weten laat zien 

dat er echt een deken van pesticiden over 

Nederland ligt en dat het hoogste tijd is om 

burgers en natuur beter te beschermen. 

 

Even wat weetjes die werden besproken bij de 

lezing; 

Weet je dat: een 

gewasbeschermingsmiddel/bestrijdingsmiddel 

bestaat uit één tot drie werkzame  stofen en 

vele toevoegingen om bepaalde eigenschappen 

te versterken of te verzwakken. Er worden dus 

vaak combinaties van middelen gebruikt en wat 

daarvan het efect is, is niet duidelijk. Ook  

zijn er toevoegingen aan de middelen gedaan die 

geheim zijn. 

 

Er zijn:  

Fungiciden tegen schimmels 

herbiciden tegen onkruid, loofdoden 

insecticiden tegen insecten 

nematociden tegen bacteriën 

mollusciciden tegen slakken, knaagdieren 

groeiregulatoren afweermiddel wordt gebruikt 

om bijvoorbeeld tarwe laag te houden zodat de 

halmen bij wind niet platwaaien en voor de 

bolchrysanten 

biociden zit o.a. in anti-vlooienmiddel en wordt 

gebruikt als ontsmettingsmiddel in 

ziekenhuizen.  

Zit ook in b.v. bootlak, DEET (anti-mug), wordt 

heel veel teruggevonden in oppervlaktewater en 

in middelen om kippenrennen te ontsmetten 

zoals het bekende Fipronil (is nu verboden). 

  

 

 

Nederland is koploper in Europa met pesticiden 

alhoewel de Franse wijnboeren ook veel 

bestrijdingsmiddelen gebruiken. Ter vergelijking 

het gemiddeld gebruik in land -en tuinbouw: EU 

2,7 kg per ha, Nederland 7,0 kg per ha (CBS 

2020), Lelies 113,7 kg per ha (CBS 2020), 

bloembollen en -knollen 52,4 kg per ha, 

pootaardappelen 24,4 kg per ha, appels 21,7 kg 

per ha, uien 12,13 kg per ha, tarwe 1,4 kg per ha 

en mais 0,8 kg per ha.  

 

Weet je dat: in 14 onderzochte tuinplanten (mei 

2024) er 40 middelen zijn aangetrofen, 

gemiddeld 6,5 verschillende stofen per plant, 

waarvan 3 verboden middelen die zeer giftig zijn 

voor waterorganismen (50% bevat PFAS-

insecticide). Daarom heeft PAN een 

overeenkomst gesloten met Intratuin dat 70% 

van de planten in 2030 gifvrij moet zijn. 

 

En speciaal voor de imkers: 

Pesticidenonderzoek in gestorven bijenvolken, 

bijen, raten en honing (winter 2022/2023, Buijs 

Agro-services/Bee Foundation 2024). Pesticiden 

zoals fungiciden, herbiciden en insecticiden zijn 

aangetrofen in zowel de honing (16 soorten), 

raten zonder honing (23 soorten), raten met 

honing (11 soorten) en in dode bijen (13 

soorten).  
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Insecticide DEET is in alle monsters 

aangetrofen! Mogelijke oorzaken: land- en 

tuinbouw, bespoten tuinplanten, behandelingen 

van bijenvolken met insecticiden, acariciden 

tegen Varroa, behandelde en geïmporteerde 

bijenwas (China) en de behandeling van 

bijenkasten (giftige verf). 

En weet je dat: Nederlandse appels meer 

bespoten worden dan buitenlandse appels?   

De middelen in anti-vlooienmiddel bij honden en 

katten door middel van haren en uitwerpselen in 

de natuur komen maar ook in je huis, het riool, 

overal. De behandeling van één hond genoeg is 

om 16.000.000 bijen te doden! Dat 

koeienvlaaien normaliter na een paar dagen 

worden opgegeten door mestkevers, maar dat 

vanwege de insecticiden er bijna geen 

mestkevers meer zijn en de vlaaien blijven 

liggen. En zo kan ik nog wel even doorgaan. Hier 

word je toch echt niet 

Maar wat kun jij daaraan doen?  

Geen chemische middelen gebruiken tegen 

vlooien of andere insecten 

Geen middelen met DEET gebruiken 

Alles bio kopen, ook zaden en planten 

Geen wasplaten kopen uit China 

Geen bijen plaatsen bij bespoten weilanden en 

boomgaarden 

 

Als ambassadeur biodiversiteit, imker en 

liefhebber van alles wat leeft maak ik me 

ernstige zorgen over al deze 

gewasbeschermingsmiddelen. Positief is 

natuurlijk dat er steeds meer bekend wordt, 

onderzoek wordt gedaan en er aandacht voor is. 

Daarom ook deze aandacht hiervoor in De 

Bijenstal. 

 

Juul Hogeling en Herre Rost van Tonningen. 

 

 

Enkele onderzoeken:  

 2017 Hallman onderzoek, 80% reductie biomassa van vliegende insecten in 27 jaar 

 2021 J. Buijs en Mantingh Bij onderzoek in Duitse natuurgebieden zijn gemiddeld 94 verschillende 

soorten pesticiden in bodem, vegetatie en bomen gevonden. Daarvan is 34%kankerverwekkend 

of verdacht kankerverwekkend en 33% hormoon verstorend 

 Bij onderzoek van Meten=Weten (Schone Sier, 2024) in Natura 2000 gebieden in Gelderland en 

Drenthe zijn met 63 luchtfiltermonsters van zeven locaties en zeswekelijks monsterafname 
gedurende een jaar 70 bestrijdingsmiddelen aangetrofen in eikenbladmonsters 53 

bestrijdingsmiddelen 

 

Bronnen: www.metenweten.nl en lezing van Margriet Mantingh (PAN) 

 

 
 
 
 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


